
16. årgang nr. 2    April  2013

BBU EL N
 K   ••     Ø

K K

Ø

ØK 

Nyt fra

KlubbenØK
Nyt fra

ØKKlubben

ØK´s stifter, H. N. Andersen, erklærede som bekendt i 
1890´erne visionært, at Verden ikke er større, end den 
kan omfattes af tanken. Han kunne ikke vide, at ikke 
mindst en halv snes medarbejdere på ØK´s 
telegrafkontor i Holbergsgade levede op til hans ord ved 
at placere Kompagniet på verdenskortet som pionerer 
med endnu mere fart i tanken om at omfatte Verden. Det 
fortæller Jørgen K. Jørgensen om i sit historiske indslag 
i dette blad, side 7, fra åbningen af det nye 
telegrafkontor i 1963 på 2. sal i Holbergsgade.

Redaktionen bød tre af pionererne på kaffe i Asia 
House: Irene von Eggers, Inger Holbech samt Vibeke 
Bork og bad dem fortælle løs om dengang, de var et 
vigtigt led i ØK-ånden…..ja, de taler ligefrem om 
telegraf-ånden, som stadig er en betydelig drivkraft hos 
dem. Det blev til flere timers snak.

-Telegrafkontoret var et samlingspunkt for hele huset, 
hvor pulsen hos ØK verden over var et naturligt 

samlingspunkt, siger Irene, Vibeke og Inger. Her kom 
alle lige fra ledelsen til yngste elever, for at aflevere eller 

modtage nyt direkte 
f ra skibene el ler  
afdelinger og kontorer 
v e r d e n  o v e r.  V i  
klarede mangen en 
god snak derudover - 
og ganske bramfrit 
befriende for mange. 
Vi var f. eks. du´s med 
næsten alle. Kontoret 
var døgnbemandet, 
fordi vi ansatte i 
kontoret havde vagter 
på skift fra kl. 7 
morgen til 22 aften 
ugen igennem med 

hjælp fra vagterne i løbet af natten. 
-I var første led i en fantastisk udvikling til det, vi kender i 
dag med internet, face-book, twitter o.s.v?

-Ja, det er bare gået så stærkt. Tænk sig, da telefax´en 
kom til for en snes år siden og delvis udkonkurrerede 
strimlerne. Nu er fax´en stort set historie afløst af 
internet o.s.v.

Er det gået for stærkt?
 
-Vi håber i alle fald at vores børnebørn og 
generationerne efter dem, forstår at værne om den 
særlige brevånd, og sende et håndskrevet brev en gang 
imellem til deres bedsteforældre. Men vi kan ikke stride 
imod udviklingen, for det var vel også det, H. N. 
Andersen mente i sin tid – vi skal omfatte hele verden, og 
vi er lidt stolte af, vi havde mulighed for at udvikle hans 
tanker med vores indsats i Telegrafkontoret.            ELJ

ØK telegraf-ånden kom til at omfatte hele verden på kort tid

Kolborg og TITANIC

Klubmedlem Ole Kolborg er en dygtig skibstegner bl.a. 
af skoleskibet KØBENHAVN, som det fremgår side 7.  
Ole har tegnet utallige skibe – også navnkundige 
TITANIC. Her afleverer Ole, til højre, tegningen til 
TITANIC museet i Southampton. Den hænger i dag på 
pubben, The Grapes, i Southampton, der er kendt for, at 
nogle af TITANIC´s fyrbødere sad der så længe, at de blev 
agterudsejlet – og reddede livet, skulle det vise sig.         

                  ELJ                                             

Her er der gang i telex til skibe eller 
kontorer over hele verden, Vibeke 
B o r k  ( f o r r e s t )  o g  K i r s t e n  
Hammershøj. 

De tre pionerer havde mange billeder fra dengang med til kaffen 
i Asia House, og snakken gik i timevis. Her f.eks. om billedet 
(side 7) af hele holdet efter åbningen i 1963. Fra venstre Irene 
von Eggers, Inger Holbech og Vibeke Bork. 
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Mærkedage - med en hjertelig lykønskning! – Ved Inger Holbech og Ole J. Mohrsen.

Tilfredshed – men også 
plads til forandring 

Tak til de mange medlemmer, der 
har reageret på min opfordring til 
at komme med kommentarer og 
forslag til de aktiviteter, ØK 
Klubben arrangerer i løbet af året.  
Vi kan notere at der generelt er 
t i l f redshed med f rekvens,  
forskellighed, deltagelsesgebyr 

og tidspunkterne for de forskellige arrangementer.  
Flere medlemmer har dog udtrykt ønske om at nogle af 
de arrangementer, vi holder i Asia House, placeres på 
eftermiddage i stedet for om aftenen. Der har også 
været ønske om at drøfte f. eks bridge arrangementer, 
men det er bakket op af meget få medlemmer.  Alle 
forslag og kommentarer bliver nu behandlet af 
bestyrelsens aktivitetsudvalg. Jeg minder om, at 
medlemskontingent for 2013 nu skal betales.  De 
medlemmer, der har forudbetalt kontingent, får en 
bekræftelsesnote indlagt i dette blad.  Med andre ord - 
hvis denne note ikke er i bladet, du sidder med, kan du 
gå ud fra, at du endnu ikke har indbetalt kontingent for 
2013. (Se også nærmere om det på bagsiden)

Jeg ønsker alle medlemmer og jeres familie et godt 
forår.

Med venlig hilsen Erik Bøgh Christensen

85 år: 03.06 S v e n d  H .  D r a c h m a n n ,  
Kongshvilebakken 48, 2800 Kgs. 
Lyngby

11.06 Svend Brunk Olsen, Barritvej 1, 4600 
Køge

80 år: 04.06 Jes Grunnet-Jepsen, Calle Cipres 
477/2, Urb. El Paraiso Alto, 29680 
Estepona, Spanien

16.06 Finn Sørensen, Villa Caracas, 
Sverigesvej 7B, 7130 Juelsminde

75 år: 20.05 Anton Nissen, Slotsdalen 53, 
Mikkelborg, 2970 Hørsholm

70 år: 20.05 Søren Borre, 3105 River Hill Court, TX 
75022-5290, Flower Mound, USA

02.06 Svend Aage Mønsted, Rolighedsvej 
19, 3460 Birkerød

02.06 Mogens Sanddal Toft, 
Grønhøjgaardsvej 105, 2630 
Taastrup (se nedenstående 
fødselsdagsportræt).

65 år: 10.05 Torben Søderberg, EAC (Japan) Ltd., 
Toranomon #2 Wai-ko Bldg. 6F, 5-2-6 
Toranomon, Minato-ku, 105-0001 
Tokyo, Japan

24.06 Niels Peter Brandi, Skipperstræde 
19, 2791 Dragør

60 år: 07.05 Kirsten A. Kristensen, Vølundsvej 7, 
3650 Ølstykke

09.05 Claus Helby Petersen, 1006F 
Renaissance Towers, Meralco ,
1600 Pasig City, Filippinerne

14.05 Joan E. Korsled, Ensianvej 10, 4000 
Roskilde

12.06 Gorm Kjærbøl, Klydevej 20, 2650 
Hvidovre

50 år: 18.05 Martin Borch, Hartmannsvej 37 B, 
2900 Hellerup

Svend H. Drachmann Finn Sørensen Anton Nissen

Svend Aage Mønsted Torben Søderberg Niels Peter Brandi

Aktuelt fødselsdags-portræt: Mogens Sanddal Toft, 70 år, 2. juni, 2013:

Mogens Sanddal Toft har en særdeles bred karriere bag 
sig i ØK søværts såvel på skibene som i land og senere 
udenfor Kompagniet. Mogens fylder 70 år, søndag 2. 
juni, så vi benytter lejligheden til, at han i denne omgang 
får æren af fødselsdagsportræt for at fortælle om sit 
spændende arbejdsliv. 

Ikke mindst oplevede Mogens på tæt hold den for 
mange så følelsesladede og voldsomme tid, da ØK 
forhandlede med Mærsk om at afhænde liniefarten. 

Mogens fortæller: - I foråret 
1993 ringede min chef, Harry 
Schultz, pludselig en aften og 
spurgte, om jeg ville tage 
med ind på kontoret, da vi 
skulle have printet en masse 
besætningslister ud. Vi var 
vant til, at der var en del 
engelsk talende folk i  
bygningen, men denne aften 
var det danske, fremmede 
mennesker. Så noget var i 
gære. Dagen efter kom 
beskeden om, at liniefarten 
skulle sælges til Mærsk. Vi fik 
alle en opsigelse med 
differentieret fratrædelsesdato. Jeg skulle selv fratræde 
med udgangen af september. Men forinden fik jeg tilbudt 
et tre måneders job ved det mindre tankskibsrederi 
under konkurs, Kjær & Kjær i Marstal. En bank havde 
overtaget aktiviteterne, og rederiet skulle afvikles inden 
årsskiftet. Jeg skulle hjælpe til med hyreregnskabet, så 
den nye ejer, Wonsild & Søn, kunne overtage skibe og 
folk uden forsinkelse. En dag fik vi at vide, at en 
repræsentant fra den nye ejer ville komme, og hvem 
dukkede op? Den t id l igere chef for ØK´s 
befragtningsafdeling, Henning Loesch. Så vi kendte 
hinanden. 

Mogens kan i øvrigt se tilbage på en meget bred karriere 
i søens ramme og fortæller videre: - Jeg fik fra Fanø 
Navigationsskole radiotelegrafist-certifikat i 1964 og var 
herefter i marinen til oktober 1965. Jeg blev kort efter 
ansat i ØK på BINTANG, som på sin seneste rejse var 
stødt ind i klippesiden på Congo-floden og midlertidig 
repareret med en cementkasse i stævnen. Da skibet var 
udlosset, skulle vi tømme alle bundtanke og sejle nogle 
sømil ud fra Durban, hvor værftsfolk skar cementkassen 
fri, og den forsvandt ned i dybet.  Vi lå meget agterover 
som en speedbåd i fuld fart med et stort hul i stævnen. 
Aviserne skrev om, ”BINTANG – the Shark”.

Jeg skulle også lære hyreregnskabet at kende, og det 
skulle ske på BOMA som overtallig telegrafist. Det gav 

mig en grundig indsigt i hele denne vigtige del af driften. 
1967 mønstrede jeg AYUTHIA og afmønstrede året 
efter for et par måneders ferie. Der var ikke gået mange 
dage før styrmand Nielsen ringede og spurgte, om jeg 
havde lyst til at komme ud på kontoret i Frihavnen og 
hjælpe til i ferietiden.  September 1968 skulle jeg møde i 
AYUTHIA igen, og ved anløb af Hamburg den 19. 
december blev jeg gift med Birgit (helt fra barnsben 
kaldt Bibi) på konsulatet. Vores forældre var taget 
derned, og der blev holdt en mindre reception om bord. 
Der var ikke et øje tørt. Bibi kom senere med på en hel 
rundrejse med AYUTHIA fra Europa, syd om Afrika til 
Østen og over Stillehavet til Europa. 

Efter endnu en rejse med AYUTHIA i 1971 blev jeg 
tilbudt fastansættelse på kontoret i Frihavnen. Et nyt 
kapitel tog fart i mit liv. Jobbet var meget bredt. Havde 
bl.a. al le sager med sygeafmønstrede og 
agterudsejlede søfolk. Vi flyttede fra Frihavnen og fik 
kontor i Niels Juelsgade, men i 1994 måtte jeg melde 
mig arbejdsløs til A-kassen og søgte forskellige jobs. 
Personalechefen fra Søfartsstyrelsen kontaktede mig 
om, at de havde job til mig med personale- og 
hyreregnskab for isbryderne, øvelsesskibene og 
skoleskibet DANMARK. Jeg slog til. Ved et 
finanslovforlig i 1995 blev det politisk besluttet, at 
isbryderne skulle overdrages til Søværnet, og 
skoleskibet skulle privatiseres. Og så forsvandt mit job, 
men jeg fik besked om, at jeg skulle begynde i Teknisk 
Kontor, som bl.a. fulgte udenlandske skibe, der lå i 
havne på Sjælland, Lolland, Falster og Bornholm. Som 
tiden gik, blev proceduren mere og mere digitaliseret, 
og jeg gik på pension i december 2010.

Mogens deltager ofte i ØK Klubbens arrangementer: - 
Jeg ser klubben som et socialt mødested for tidligere 
kolleger. Beklageligvis er de søfarende i mindretal, fordi 
mange bor udenfor København. Jeg har reklameret for 
klubben, men ofte mødt med svar som, ”det er jo langt 
væk fra Ringkøbing”. 

Fødselsdagen, 2. juni, bliver fejret hjemme med min 
kone, vores to døtre med vedhæng og fem børnebørn.  

                ELJ

-Der var noget helt særligt i gære 
den aften – og dagen efter havde 
Mærsk da også købt ØK´s liniefart

Mogens Toft – var også med 
på ”BINTANG - the Shark”

15.000 besøgte Diesel House i 2012

Interessen for MAN-B&W´s Diesel House-udstilling i 
forlængelse af den festivitas, der var omkring 100 året 
for SELANDIA I, har været stor. Det oplyses fra Diesel 
House, at 15.000 besøgte udstillingen sidste år, og 
interessen er fortsat betydelig. Der blev i øvrigt optaget 
en film fra receptionen for bogen og filmen om 
SELANDIA. Optagelserne på en lille halv time fra 
receptionen kan ses på www.dieselhouse.dk under 
SELANDIA.                 ELJ

Dødsfald - Æret være deres minde

Peter-Ole Herning, Bangkok, tidl. leder af ØK's 
kemikalieforretning i Thailand, er afgået ved døden, 
27. januar, i en alder af 63 år.

Steen Rudy Zedeler, Espergærde, tidl. EAC 
Shipping (West Africa Service), er afgået ved døden, 
27. januar, i en alder af 68 år.

Svend (Scott) Gønge, Vermont, USA, tidl. 
filialbestyrer og direktør, er afgået ved døden 26. 
marts i en alder af 82 år.
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for SELANDIA I, har været stor. Det oplyses fra Diesel 
House, at 15.000 besøgte udstillingen sidste år, og 
interessen er fortsat betydelig. Der blev i øvrigt optaget 
en film fra receptionen for bogen og filmen om 
SELANDIA. Optagelserne på en lille halv time fra 
receptionen kan ses på www.dieselhouse.dk under 
SELANDIA.                 ELJ

Dødsfald - Æret være deres minde

Peter-Ole Herning, Bangkok, tidl. leder af ØK's 
kemikalieforretning i Thailand, er afgået ved døden, 
27. januar, i en alder af 63 år.

Steen Rudy Zedeler, Espergærde, tidl. EAC 
Shipping (West Africa Service), er afgået ved døden, 
27. januar, i en alder af 68 år.

Svend (Scott) Gønge, Vermont, USA, tidl. 
filialbestyrer og direktør, er afgået ved døden 26. 
marts i en alder af 82 år.



Mogens Esbensen, Rødovre, blev ansat som elev i juli 
1963 i Skibsafdelingens bogholderi. Kom efter endt 
elevtid og soldatertid tilbage til ØK's 
Skibsbogholderi men forlod ØK i 
marts 1969. Blev i april 1969 ansat 
som bogholder hos A.P. Møller i 
Mærsk Kemi ved Kløvermarken på 
A m a g e r ,  d e r  p r o d u c e r e d e  
plastgranulat ”Polyethylen” og 
senere b lev fus ioneret  med 
Perolyseværket. Her var Mogens i 
ca. 9 år, hvorefter han søgte job hos 
Velux, hvor han blev ansat i marts 
1978 som regnskabschef. I 1988 blev Mogens udnævnt 
til Økonomidirektør, og i 2008, efter 30 meget 
spændende år, valgte han helt at slutte sin karriere for at 
gå på pension og hellige sig andre interesser. I sine 
mange år hos Velux beskæftigede Mogens sig med 
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Nye medlemmer - som bydes hjerteligt velkomne! Gennemførte arrangementer - ved Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.

Klubbens ordinære generalforsamling i Asia House, 
onsdag 27. februar med deltagelse af mere end 60 
medlemmer. Chr. Lund blev valgt som dirigent og 
l e d e d e  m e d  s i n  s æ d v a n l i g e  e k s p e r t i s e  
generalforsamlingen. De foreslåede genvalg af Erik 
Bøgh Christensen, Jens Høding, Vibeke Lund og Ole 
Møller blev enstemmigt tiltrådt af forsamlingen, ligesom 
Ejner Søndberg blev genvalgt som revisor. Samtidig 
havde bestyrelsen foreslået nyvalg af Andy Vels Jensen 
(se interview med Andy), så bestyrelsen nu består af ni 
medlemmer, hvilket også blev godkendt af 
forsamlingen. Bestyrelsesmedlemmer er valgt for en 
toårig periode, medens revisor vælges for ét år. 
Kontingent for 2013 forblev uændret kr. 250 – vedr. 
betaling venligst se kolofonen side 2 eller bagsiden. 
Efter generalforsamlingen præsenterede ØK's adm. 
direktør Niels Henrik Jensen ØK's regnskab for 2012, 
som var blevet offentliggjort samme dag. Til sidst 
samledes alle til Kaj Runchels ristaffel under hyggeligt 
samvær. 

På billedet herunder fra denne aften i Asia House ses et 
af stambordene med Svend Aage Larsen, til højre, i 
midten Hans Fugmann og til venstre Jørn Eriksen. 

– Aftenens myndige dirigent, Chr. Lund, forberedte sig 
som altid grundigt i dagsordenen.

Andy: - Jeg kunne ikke sige nej, da Erik 
spurgte mig om en tørn i bestyrelsen 

Andy Vels Jensen er som omtalt valgt ind i ØK Klubbens 
bestyrelse. Om sin baggrund for at sige ja tak til dette 
arbejde, siger Andy bl.a.: - Jeg har jo stadig et blødt 
punkt for det gamle kompagni. Det forbliver rart og godt 
at være forbundet med ØK, og det giver mig mulighed for 
klubarbejde, nu hvor min kone, Janni, og jeg er flyttet 
hjem til København. Vores længste og mest tætte 
vennekreds er stadig forbundet til de gamle ØK-dage, 
og vi bruger megen fritid med disse gode venner. Det vi 
havde i ØK og nu i ØK Klubben er noget ganske specielt 
- man forlader jo aldrig rigtig Kompagniet, og samtidig er 
man heller aldrig glemt.

Den brede ØK-karriere.
Andy har gennem årene haft en væsentlig 
berøringsflade i ØK – hvis vi skulle have det hele med, 
kunne vi fylde hele bladet - men se blot disse pluk fra en 
fantastisk ØK- og Heidelberg-karriere efter elevtiden i 
København:
      · Først Genoa Trade i Italien hvor jeg 

arbejdede sammen med Preben Skøtt, 
som jeg netop mødte ved generalforsamlingen. 

· Derefter til Hans Peetz land i Heidelberg 
Eastern - Inden afrejsen til New York fik jeg dog 
et pænt brev fra Personalekontoret med 
tilladelse til at blive gift med en tidligere piccoline 
fra samme kontor, Janni. 

· Vores børn, Carina og Marc, blev begge 
født i USA. 

· Jeg havde også lyst til at arbejde i det 
kontinent, hvor ØK havde sine rødder, Asien. 
Klavs Rahbek Thomsen havde lige jobbet til mig 
som regional mand med base i Singapore 
ansvarlig for opbygning af nye agenturer 
indenfor packaging udstyr. Der arbejdede jeg 
sammen med Jan G. Vistisen (som jeg lavede 
hovedopgave med inden udsendelse), igen med 
Niels Morten Winther, og Bent Mortensen. 

· Efter 4 år blev det så Jakarta, hvor jeg 
arbejdede med Ole Emmert Andersen. Det var 
de gode dage hvor man kunne sælge 120 GTO 
trykkerienheder hvert år.   

· Herefter gik det mod Johannesburg i 
Sydafrika til stillingen som MD for EAC Sydafrika 
(det var mit hemmelige drømmejob, men det 

Erik Bøgh Christensen glæder sig meget til samarbejdet med 
Andy Vels Jensen i bestyrelsen.

økonomi, logistik, personale, og var med til opbygning af 
nye Velux fabrikker i indland og udland.

Tom Culmsee, Hvidovre, blev ansat i august 1963 i 
Skibsbogholderiet som elev. Efter 
endt soldatertid fortsatte Tom i 
Skibsbogholder iet ,  men b lev 
overflyttet til det nystartede ØK Data, 
hvor han fik en uddannelse som 
systemplanlægger. I 1970 blev Tom 
ansat som systemplanlægger hos 
Brdr. A&O Johansen, hvor han var i 
godt 7 år, heraf de sidste 3 år som IT-
chef. I 1978 kom Tom til Aller Media 
som systemchef, og avancerede i 1980 til IT-chef. I 2005 
skiftede Tom ansvarsområde til et job som Sales support 
manager, en stilling som han bestred indtil pensionering 
i 2010 efter 32 år hos Aller Media.

Selandia- og Nakskov-rummene i Asia House samt ny husfilm skal fortælle
 endnu mere om vigtige ØK-milepæle

Her ankommer modellen af SELANDIA III til Asia House, hvor 
den skal være med til at fuldende den historiske ramme for det 
navnkundige skibsnavn i Asia House. 

En model af SELANDIA III har i samarbejde med 
Søfartsmuseet i Helsingør sat kurs mod Indiakaj. 
Modellen indgår nu i markeringen af dette navnkundige 
skibsnavn i ØK´s historie i det renoverede Selandia-rum 
i Asia House´s underetage sammen med I- og II 
versionerne af SELANDIA. 

Også Nakskov-rummet er planlagt til at vise endnu flere 
effekter fra denne vigtige destination i ØK´s historie 
såvel omkring H. N. Andersen som skibsværftet i 
samarbejde med bl.a. Mogens Andreasen, 
Søfartsmuseet i Nakskov. Det baseres bl.a. på en model 
af MOMBASA, der er bygget i Nakskov, samt en række 
billeder og andre effekter, bl.a. udført af Ole Benny 
Hilling, Nakskov.

Husfilmen er klar
Et andet projekt for Asia House er også i mål nu. 

I samarbejde med Anders Dylov, Chroma Film, har vi 
produceret en 5 minutters introduktion af huset, som alle 
gæster kan se ved starten af de mange især eksterne 
arrangementer.  Deltagerne i  ØK Klubbens 
generalforsamling fik lejlighed til en snig-premiere (med 
applaus) på filmen. Den fortæller om husets udvikling fra 
de første streger i samarbejde mellem H. N. Andersen 
(Frank Stilbo i filmen) og arkitekten Godtfred Tvede 
(arkitekt Ole Drachmann) og frem til nutidens 
pulserende ramme for såvel ØK Klubben og en lang 
række store som små arrangementer.

Husfilmen kommer også på www-siderne for såvel 
klubben som Asia  House, og vi pønser på at lægge link 
ud til medlemmerne samt på YouTube. Filmen lægges 
også på DVD med såvel dansk som engelsk speak (en 
god gaveidé).                   ELJ

Ole Benny Hilling, Nakskov, præsenterede 
ved en lille sammenkomst i Asia House 
sine flotte motiver af Havnegade, told- og 
havnebygninger i Nakskov. 
De indgår nu i Nakskovrummets samling.

April 2013April 2013

(fortsættes næste side) 
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Nye medlemmer - som bydes hjerteligt velkomne! Gennemførte arrangementer - ved Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren.
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På billedet herunder fra denne aften i Asia House ses et 
af stambordene med Svend Aage Larsen, til højre, i 
midten Hans Fugmann og til venstre Jørn Eriksen. 

– Aftenens myndige dirigent, Chr. Lund, forberedte sig 
som altid grundigt i dagsordenen.

Andy: - Jeg kunne ikke sige nej, da Erik 
spurgte mig om en tørn i bestyrelsen 

Andy Vels Jensen er som omtalt valgt ind i ØK Klubbens 
bestyrelse. Om sin baggrund for at sige ja tak til dette 
arbejde, siger Andy bl.a.: - Jeg har jo stadig et blødt 
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· Vores børn, Carina og Marc, blev begge 
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Klavs Rahbek Thomsen havde lige jobbet til mig 
som regional mand med base i Singapore 
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indenfor packaging udstyr. Der arbejdede jeg 
sammen med Jan G. Vistisen (som jeg lavede 
hovedopgave med inden udsendelse), igen med 
Niels Morten Winther, og Bent Mortensen. 
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de gode dage hvor man kunne sælge 120 GTO 
trykkerienheder hvert år.   

· Herefter gik det mod Johannesburg i 
Sydafrika til stillingen som MD for EAC Sydafrika 
(det var mit hemmelige drømmejob, men det 

Erik Bøgh Christensen glæder sig meget til samarbejdet med 
Andy Vels Jensen i bestyrelsen.

økonomi, logistik, personale, og var med til opbygning af 
nye Velux fabrikker i indland og udland.

Tom Culmsee, Hvidovre, blev ansat i august 1963 i 
Skibsbogholderiet som elev. Efter 
endt soldatertid fortsatte Tom i 
Skibsbogholder iet ,  men b lev 
overflyttet til det nystartede ØK Data, 
hvor han fik en uddannelse som 
systemplanlægger. I 1970 blev Tom 
ansat som systemplanlægger hos 
Brdr. A&O Johansen, hvor han var i 
godt 7 år, heraf de sidste 3 år som IT-
chef. I 1978 kom Tom til Aller Media 
som systemchef, og avancerede i 1980 til IT-chef. I 2005 
skiftede Tom ansvarsområde til et job som Sales support 
manager, en stilling som han bestred indtil pensionering 
i 2010 efter 32 år hos Aller Media.

Selandia- og Nakskov-rummene i Asia House samt ny husfilm skal fortælle
 endnu mere om vigtige ØK-milepæle

Her ankommer modellen af SELANDIA III til Asia House, hvor 
den skal være med til at fuldende den historiske ramme for det 
navnkundige skibsnavn i Asia House. 

En model af SELANDIA III har i samarbejde med 
Søfartsmuseet i Helsingør sat kurs mod Indiakaj. 
Modellen indgår nu i markeringen af dette navnkundige 
skibsnavn i ØK´s historie i det renoverede Selandia-rum 
i Asia House´s underetage sammen med I- og II 
versionerne af SELANDIA. 

Også Nakskov-rummet er planlagt til at vise endnu flere 
effekter fra denne vigtige destination i ØK´s historie 
såvel omkring H. N. Andersen som skibsværftet i 
samarbejde med bl.a. Mogens Andreasen, 
Søfartsmuseet i Nakskov. Det baseres bl.a. på en model 
af MOMBASA, der er bygget i Nakskov, samt en række 
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de første streger i samarbejde mellem H. N. Andersen 
(Frank Stilbo i filmen) og arkitekten Godtfred Tvede 
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fortalte jeg naturligvis ikke René Schwartz 
Hansen, som jeg rapporterede til i København, 
da han så nok havde givet mig en mindre 
gage…). Jeg blev yderligere udnævnt til 
honorær generalkonsul for 5 provinser i 
Sydafrika i 1996 og havde embedet indtil vi 
flyttede i 2001. 

· I forbindelse med ØK's frasalg af grafisk, 
overgik jeg til Heidelberg koncernen i 1998. Det 
hjalp dog gevaldigt at de fleste EACgraphics folk 
gik med til Heidelberg, så der forblev en super 
ØK stemning i Heidelberg koncernen under 
anførsel af Bjarne Uhde Nielsen som chef for 
Asien samt Sydafrika. 

· 2001 flyttede vi til Melbourne Australien, 
hvor jeg blev ansvarlig for Australien, New 
Zealand og South Pacific Islands. 

· Jeg sagde op hos Heidelberg, da de i 
forbindelse med store og for firmaet livsvigtige 
nedskæringer ville forfremme mig til en stilling 
ved hovedkontoret i Heidelberg.

· Vi havde altid en drøm om at komme hjem 
til København igen, og det var rigtigt tidspunkt 
nu – så nu er vi her.

 Kommende arrangementer.Andy Vels : fortsat fra side 5

Jazz i Asia House. Som tidligere omtalt har klubben, 
torsdag 18. april kl. 19, jazz-aften i Asia House, hvor 
Christian Eugen-Olsens Uptown Jazzband spiller. 
Da bladet udsendes umiddelbart inden denne aften, vil 
arrangementet blive omtalt i næste blad.

Besøg på Politigården tirsdag 7. maj kl. 16.45. Kom 
med på en spændende rundvisning i Københavns 
legendariske pol i t igård. Pol i t igården er en 
nyklassicistisk bygning, der nærmest blev klimakset af 
klassicismens genkomst. Byggeriet blev påbegyndt i 
1918, og stod færdigt i årsskiftet 1923-1924. Fra 
gadesiden er bygningen meget plan, og udstråler en 
dyster højtidelighed og geometrisk strenghed. Alt dette 
skal vi ind og høre mere om den 7. maj, med mødetid – 
på grund af sikkerhedstjek - kl. 16.45 foran 
hovedindgangen på Polititorvet, hvor omvisningen 
starter kl. 17 og varer ca. 1½ time. Ved tilmelding vil vi 
gerne høre, om I vil med hen og spise i Tivolihallen, hvor 
vi kan vælge mellem følgende retter, som skal oplyses 
ved tilmelding: gammeldags stegt oksesteg med alt, 
eller sprængt oksebryst med flødepeberrods sovs, 
begge retter til kr. 155. Tilmelding til arrangementet 
senest 30. april.

Medlemsmøde i Asia House torsdag 30. maj kl. 
18.30, med John Madsen og Niels Erik Knudsen. 
Dagens gæster er som omtalt i klubbladet, februar, 
stærkt engagerede i Humana Board, og de besøger 
klubben for at fortælle om deres engagement i 
uddannelse og social opbakning for nødlidende børn og 
unge i Malaysias Sabah-område. De fortæller også 
generelt om deres tilværelse i Malaysia efter de mange 
år i ØK. Efter præsentation og spørgerunde serveres en 
lettere anretning. Pris pr. deltager kr. 70. Drikkevarer kan 
købes.

Klubbens årlige motionstur finder sted søndag 9. juni 
som kombineret cykel- og vandretur i og omkring 
Dyrehaven. Start kl. 09.30 ved den røde port nærmest 
Klampenborg station med efterfølgende frokost på 
Bakken. Deltagelse er gratis, men frokost er for egen 
regning. Nærmere detaljer vil blive oplyst deltagerne 
ved tilmelding.

Klubbens aften i Grønnegårds Teatret afvikles i år 
torsdag 8. august - reservér dagen allerede nu. På 
grund af renovering af Kunstindustrimuseet spilles der i 
Odd Fellow Palæets have. Nærmere detaljer om 
skuespillet og arrangementet bringes i næste nummer 
af bladet. 

Klubbens golf turnering på Gilleleje Golfklubs baner 
finder i år sted tirsdag 3. september med start kl. 08.00. 
Detaljer vedr. tilmelding bliver annonceret omkring 1. 
august.

Som det fremgår af forsiden var ØK stærkt på forkant 
med telekommunikation allerede fra 1960´erne. Det 
fremgik også af en artikel i ØK Bladet om indvielsen af 
hovedkontorets nye telegrafkontor, 8. februar 1963. 
Art iklen fortæller om fakta i  det dengang 
revolutionerende nye i Holbergsgade:  

Alle afdelinger er forsynet med modtagere, sendere og 
perforatorer (kodebåndsskrivere). Når en afdeling vil 
afsende et telegram eller et telex, skrives meddelelsen 
på perforatoren, som er indrettet således, at det skrevne 
fremkommer både med almindelig skrift på papir og 
med et system af huller på et kodebånd, populært kaldet 
strimmel.  Strimlen lægges ned i senderen, transmit-
teren, der automatisk sender telegrammet/telex'et til en 
modtager på telegrafkontoret. Modtageren her afgiver 
både teksten og et kodebånd.  På telegrafkontoret 
foretager man derefter opkald direkte til adressaten, 
hvis det drejer sig om et telex, ellers ti l  
hovedtelegrafstationen. Kodebåndet lægges i 

ØK´s pionerer i tele-kommunikation for 50 år siden

senderen og meddelelsen er på vej.  Adressaten får 
således en nøjagtig kopi.

Indgående meddelelser modtages i telegrafkontoret på 
kodebånd.  Båndet lægges ind i et rundskriveudstyr, 
der er i stand til at sende til samtlige modtagere i hele 
hovedkontoret plus passagerkontoret og frihavnen på 
én gang. Afdelingerne får en nøjagtig kopi. Kopiering af 
telegrammer og telex'er i afdelingerne er ikke 
nødvendig mere, idet maskinerne kan forsynes med 
papir med op til fire kopier. Rødt papir benyttes til 
indgående og grønt til udgående meddelelser.  Det 
interne anlægs skrivehastighed er ca. 650 anslag i 
minuttet sammenlignet med den internationalt 
anerkendte og benyttede hastighed på ca. 420 anslag i 
minuttet.

Telegrafkontoret havde inden åbningen af det nye 
kontor allerede i 1960: 73.702 ekspeditioner 
(afsendte/modtagne telegrammer/telex'er). 1961: 
78.970 og i 1962: 105.125.                 JKJ

ØK´s pionerer i den epokegørende udvikling af tele-kommunikationen med hele verden. Fra venstre: Erik Lading Sørensen, Inger 
Holbech, Irene von Eggers, Annelise Willer, Kirsten Hammershøj, Birthe Nielsen, Jørgen Lund, Annette Draaby Pedersen og 
Vibeke Bork.

KØBENHAVN i Ole Kolborgs mesterlige streg 

Det er en fornøjelse at fordybe sig i alle detaljerne i 
denne fine tegning af skoleskibet KØBENHAVN 
(tegningen har også været vist i Maskinmestrenes 
blad). Kunstneren er tidligere ØK-styrmand og 
klubmedlem, Ole Kolborg, Esbjerg. Han sejlede i sine 
yngre dage med FALSTRIA,  JUTLANDIA,  
PARANAGUA samt MALACCA, og efter ØK- tiden på 
bl.a. Rødby-Fehmern, Helsingør-Helsingborg og 
Esbjerg-Fanø. 

Ole har sit tegner-gén efter sin far, Jeff, der var fyrmester 
bl.a. på Romsø og Hals Barre. Så Ole voksede op med 
at observere og tegne skibe. I øvrigt kan du se et andet 
markant værk fra Oles hånd af den russiske Zar´s Yacht 
på Café Petersborg i Bredgade, København.                   
ELJ                                                                                                           

April 2013April 2013

ØK’s pensionister var inviteret til møde i Asia House 
onsdag 3. april, hvor PFA informerede om forholdene for 
de pensionister, der har været medlemmer af ØK’s 
Pensionsfond, som i 1994 overgik til PFA. På billedet en 
glad Lotte Jørgensen i ivrig dialog med tidligere kaptajn 
Bjørn Myrthue, som i perioder arbejdede tæt sammen 
med hendes mand, afdøde overstyrmand, Kay 
Jørgensen. Lotte Jørgensen havde på forhånd skrevet 
til klubben om sit savn af nyt fra ØK som enke efter Kay 
Jørgensen, og fik megen glæde ud af denne aften som 
mange andre – ikke mindst godt hjulpet på vej af Kaj 
Runchels berømte ristaffel.
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fortalte jeg naturligvis ikke René Schwartz 
Hansen, som jeg rapporterede til i København, 
da han så nok havde givet mig en mindre 
gage…). Jeg blev yderligere udnævnt til 
honorær generalkonsul for 5 provinser i 
Sydafrika i 1996 og havde embedet indtil vi 
flyttede i 2001. 

· I forbindelse med ØK's frasalg af grafisk, 
overgik jeg til Heidelberg koncernen i 1998. Det 
hjalp dog gevaldigt at de fleste EACgraphics folk 
gik med til Heidelberg, så der forblev en super 
ØK stemning i Heidelberg koncernen under 
anførsel af Bjarne Uhde Nielsen som chef for 
Asien samt Sydafrika. 

· 2001 flyttede vi til Melbourne Australien, 
hvor jeg blev ansvarlig for Australien, New 
Zealand og South Pacific Islands. 

· Jeg sagde op hos Heidelberg, da de i 
forbindelse med store og for firmaet livsvigtige 
nedskæringer ville forfremme mig til en stilling 
ved hovedkontoret i Heidelberg.

· Vi havde altid en drøm om at komme hjem 
til København igen, og det var rigtigt tidspunkt 
nu – så nu er vi her.

 Kommende arrangementer.Andy Vels : fortsat fra side 5

Jazz i Asia House. Som tidligere omtalt har klubben, 
torsdag 18. april kl. 19, jazz-aften i Asia House, hvor 
Christian Eugen-Olsens Uptown Jazzband spiller. 
Da bladet udsendes umiddelbart inden denne aften, vil 
arrangementet blive omtalt i næste blad.

Besøg på Politigården tirsdag 7. maj kl. 16.45. Kom 
med på en spændende rundvisning i Københavns 
legendariske pol i t igård. Pol i t igården er en 
nyklassicistisk bygning, der nærmest blev klimakset af 
klassicismens genkomst. Byggeriet blev påbegyndt i 
1918, og stod færdigt i årsskiftet 1923-1924. Fra 
gadesiden er bygningen meget plan, og udstråler en 
dyster højtidelighed og geometrisk strenghed. Alt dette 
skal vi ind og høre mere om den 7. maj, med mødetid – 
på grund af sikkerhedstjek - kl. 16.45 foran 
hovedindgangen på Polititorvet, hvor omvisningen 
starter kl. 17 og varer ca. 1½ time. Ved tilmelding vil vi 
gerne høre, om I vil med hen og spise i Tivolihallen, hvor 
vi kan vælge mellem følgende retter, som skal oplyses 
ved tilmelding: gammeldags stegt oksesteg med alt, 
eller sprængt oksebryst med flødepeberrods sovs, 
begge retter til kr. 155. Tilmelding til arrangementet 
senest 30. april.

Medlemsmøde i Asia House torsdag 30. maj kl. 
18.30, med John Madsen og Niels Erik Knudsen. 
Dagens gæster er som omtalt i klubbladet, februar, 
stærkt engagerede i Humana Board, og de besøger 
klubben for at fortælle om deres engagement i 
uddannelse og social opbakning for nødlidende børn og 
unge i Malaysias Sabah-område. De fortæller også 
generelt om deres tilværelse i Malaysia efter de mange 
år i ØK. Efter præsentation og spørgerunde serveres en 
lettere anretning. Pris pr. deltager kr. 70. Drikkevarer kan 
købes.

Klubbens årlige motionstur finder sted søndag 9. juni 
som kombineret cykel- og vandretur i og omkring 
Dyrehaven. Start kl. 09.30 ved den røde port nærmest 
Klampenborg station med efterfølgende frokost på 
Bakken. Deltagelse er gratis, men frokost er for egen 
regning. Nærmere detaljer vil blive oplyst deltagerne 
ved tilmelding.

Klubbens aften i Grønnegårds Teatret afvikles i år 
torsdag 8. august - reservér dagen allerede nu. På 
grund af renovering af Kunstindustrimuseet spilles der i 
Odd Fellow Palæets have. Nærmere detaljer om 
skuespillet og arrangementet bringes i næste nummer 
af bladet. 

Klubbens golf turnering på Gilleleje Golfklubs baner 
finder i år sted tirsdag 3. september med start kl. 08.00. 
Detaljer vedr. tilmelding bliver annonceret omkring 1. 
august.

Som det fremgår af forsiden var ØK stærkt på forkant 
med telekommunikation allerede fra 1960´erne. Det 
fremgik også af en artikel i ØK Bladet om indvielsen af 
hovedkontorets nye telegrafkontor, 8. februar 1963. 
Art iklen fortæller om fakta i  det dengang 
revolutionerende nye i Holbergsgade:  

Alle afdelinger er forsynet med modtagere, sendere og 
perforatorer (kodebåndsskrivere). Når en afdeling vil 
afsende et telegram eller et telex, skrives meddelelsen 
på perforatoren, som er indrettet således, at det skrevne 
fremkommer både med almindelig skrift på papir og 
med et system af huller på et kodebånd, populært kaldet 
strimmel.  Strimlen lægges ned i senderen, transmit-
teren, der automatisk sender telegrammet/telex'et til en 
modtager på telegrafkontoret. Modtageren her afgiver 
både teksten og et kodebånd.  På telegrafkontoret 
foretager man derefter opkald direkte til adressaten, 
hvis det drejer sig om et telex, ellers ti l  
hovedtelegrafstationen. Kodebåndet lægges i 
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senderen og meddelelsen er på vej.  Adressaten får 
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Indgående meddelelser modtages i telegrafkontoret på 
kodebånd.  Båndet lægges ind i et rundskriveudstyr, 
der er i stand til at sende til samtlige modtagere i hele 
hovedkontoret plus passagerkontoret og frihavnen på 
én gang. Afdelingerne får en nøjagtig kopi. Kopiering af 
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Som led i sin kandidatuddannelse i 'Business and 
Development Studies' på Copenhagen Business 
School (CBS), har Lasse Tranberg Andersen (30 år) 
aftalt med Plumrose Latinoamericana i Venezuela om at 
skrive sin afsluttende specialeafhandling i et 
samarbejde. Lasse indgår som praktikant og får dermed 
en grundlæggende viden om Plumrose's aktiviteter og 
ikke mindst for bedre at kunne forstå de 
problemstillinger, virksomheden står over for i 
fremtiden.

Lasse har opnået støtte fra ØK Fonden til sin 
uddannelse hos Plumrose i Venezuela. Han startede i 
november sidste år hos Plumrose i Cagua, Venezuela. 

Lasse fortæller videre: - I de første uger fik jeg i 
forbindelse med besøg på blandt andet slagteriet, de to 
svinefarme, AFI og PROCER og fodermøllen IENCA, et 
grundigt indblik i, hvor omfattende og kompleks 
organisationen Plumrose er. Ligeledes gav det et stærkt 
indtryk af den komplekse virkelighed i Venezuela med 
ekspropriationer, høj inflation og udbredt politisk 
usikkerhed blandt de risici, man til dagligt arbejder 
under. Det blev understreget af omstændighederne og 
rygterne omkring Præsident Hugo Chavez's sygdom og 
død med valutatørke, stigende inflation samt 
varemangel. Alle håber på afklaring efter valget, 14. 

april, mod en ny æra med fokus på fremtiden og løsning 
af de udfordringer, som er åbenlyse i Venezuela.

Jeg er kommet til virksomheden med friske øjne på de 
organisatoriske udfordringer. Blandt andet optimering 
af vejen fra slagteri til produktion, logistiske 
omkostninger og planlægning af produktionen i øvrigt. 
Samtidig med det daglige arbejde, foregår de 
indledende forberedelser til mit speciale med deadline, 
1. september i år. Det er en helt unik mulighed for at få 
indblik i en danskejet virksomhed i et fremmed miljø 
samtidig med, jeg samler data til mit speciale. 

Indtil udgangen af april fortsætter praktikopholdet, men 
jeg fokuserer gradvist mere og mere på specialet. Jeg 
interviewer også en lang række ansatte for at komme 
helt ind under huden på virksomheden. Som 
studerende med interesse i international økonomi i 
udviklingslande, er jeg taknemmelig for at få lov til at 
arbejde og leve som 'insider' i en ØK-ejet virksomhed 
med en lang og flot historie i Venezuela. Med en 
bachelorgrad i økonomi og moderne sprog (engelsk og 
spansk), og efter at have boet i Australien, Mexico, 
Vietnam og nu Venezuela, håber jeg, at jeg med mit 
kandidatbevis i hånden til efteråret vil være i stand til at 
starte en international karriere i en dansk virksomhed. 
Mit ophold her i Venezuela er bestemt et vigtigt skridt på 
vejen.                 ELJ

Plumrose-studerende i Venezuelas politiske heksekedel

Lasse Tranberg Andersen, til højre, har stor glæde af samarbejdet med bl.a. disse midlertidige kolleger hos Plumrose i Venezuela. Fra 
venstre er det: Martin Rasmussen, Mick Ogilvie, Dorthe Korsgaard, Chr. Hendriksen, Søren Søndergaard og Jørgen Holm Hansen. 

Husk: Kontingent betales før 30. april - 
Klubbens kontingent for 2013 er uændret kr. 250, som vedtaget på generalforsamlingen 27. februar. De, der ikke 
allerede har betalt, bedes klare det senest 30. april til klubbens konto hos Nordea nr. 2144-4371327237 (SWIFT 
NDEADKKK IBAN DK1520004371327237) eller Danske Bank nr. 1551-16751790 (SWIFT DABADKKK IBAN 
DK2730000016751790). Ønsker man at overføre via Netbank til girokonto, er de relevante numre: +01<     
+16751790. Hvis man ikke har adgang til Netbank, kan indbetaling ske på vedlagte girokort på posthus eller ved 
indbetaling i alle Danske Bank eller Nordea afdelinger til nævnte konti (posthuset og bankerne vil afkræve et 
gebyr). Kontingentet kan også betales med check på kr. 250, US-dollars 55 eller Euro 45 udstedt til klubben og 
fremsendt til vores adresse, Asia House, Indiakaj 16, DK-2100 Copenhagen.
Medlemmerne er velkomne til at betale for flere år ad gangen, f.eks. for 4 år med kr. 1.000. Der ydes ingen rabat. 
Til gengæld vil en eventuel kontingentforhøjelse ikke blive opkrævet for de år, der er forudbetalt. Til medlemmer, 
som har betalt forud for flere år inkl. 2013, vedlægges en note i dette blad om, at kontingent er betalt.

Husk altid at opgive navn.


